

研究报告

rDNA ITS 序列在 ACCC 真菌鉴定中的应用

姜雨萌 牛永春 邓晖*

(中国农业科学院农业资源与农业区划研究所 农业部农业微生物资源收集与保藏重点实验室 北京 100081)

摘要:【目的】真菌无处不在，并与人类生活紧密相关。真菌的鉴定是科学研究和资源开发利用的基础。本研究从中国农业微生物菌种保藏管理中心(ACCC)随机选取已经定名的 112 株库藏真菌菌株作为实验材料，通过 DNA 测序，评估核糖体 DNA 内转录间隔区(rDNA ITS)序列在真菌属级鉴定上的应用。【方法】采用真菌 DNA 条形码 rDNA ITS 的序列测定和在 GenBank 中查找比对的方法，对这些菌株进行属水平的鉴定复核。【结果】通过研究，供试菌株中有 80 株的属名与原鉴定相符，同时表明序列中套峰的情况降低与 GenBank 中序列比对的相似性。【结论】rDNA ITS 序列测定法可以用于真菌菌株进行属水平的鉴定复核，国家菌种保藏机构应对已入库保藏和即将入库的所有真菌菌株都进行属水平的鉴定复核，并对菌株鉴定结果作审慎处理，原定名的名称及其变更历史应以“曾用名”在数据库中保留。

关键词: 真菌，DNA 条形码，鉴定，ITS，属

Applying rDNA internal transcribed spacer sequences to identify fungal strains preserved at Agricultural Culture Collection of China

JIANG Yu-Meng NIU Yong-Chun DENG Hui*

(Institute of Agricultural Resources and Regional Planning, Chinese Academy of Agricultural Sciences, Key Laboratory of Microbial Resources Collection and Preservation, Ministry of Agriculture, Beijing 100081, China)

Abstract: [Objective] Fungi are found everywhere and associated closely with human life. Identification of fungi is the basis of further scientific research and commercial application of fungal resources. In this study, 112 fungal strains preserved at the Agricultural Culture Collection of China (ACCC) were randomly chosen to test the application of rDNA internal transcribed spacer (ITS) sequences in their identification at the genus level. [Methods] rDNA ITS was sequenced from all the strains used in this study and compared with available sequences in GenBank using a BLASTn search for their generic identification. [Results] Among the strains used, 80 were consistent with their original generic determinations. Polymorphisms of DNA bases or impurity of sequence chromatograms reduced the similarity in comparison with the target sequence in GenBank.

Foundation item: National High-Tech Research and Development Program of China (No. 2013AA102801, 2013AA102802); Fund of National Infrastructure of Microbial Resources

*Corresponding author: Tel: 86-10-82108651-622; Fax: 86-10-82108647; E-mail: denghuimail@aliyun.com

Received: November 20, 2015; Accepted: March 09, 2016; Published online (www.cnki.net): March 23, 2016

基金项目: 国家 863 计划项目(No. 2013AA102801, 2013AA102802); 国家微生物资源平台项目

*通讯作者: Tel: 86-10-82108651-622; Fax: 86-10-82108647; E-mail: denghuimail@aliyun.com

收稿日期: 2015-11-20; 接受日期: 2016-03-09; 优先数字出版日期(www.cnki.net): 2016-03-23